
یر اقتصاد در پاسخ به   روز گذشـــته در حاشیه جلسه هیئت دولت، وز

ین وضعیت هفت تپه، خبر  ســـؤال یکی از خبرنگاران در رابطه با آخر

داد که هفت تپه در دســـتورکار هیئت واگذاری بوده و در آینده نزدیک 

به بانک صادرات و ملی واگذار می شـــود که در حوزه نیشکر فعالیت 

خواهد کرد. عبدالناصر همتی همچنین به این مســـئله اشاره کرد که در 

یابی قیمت هفت تپه، اختلاف نظر وجود داشت و مقرر شد  رابطه با ارز

که این ماجرا مورد بررسی بیشتری واقع شود. 

   ماجرای واگذاری به خصوصی ســـازی و خلع ید 

مالک قبلی هفت تپه
نیشکر هفت تپه قدیمی ترین و بهترین کشت و صنعت نیشکری ایران بود که 

به دلایل مختلف از جمله واگذاری نادرست به بخش خصوصی در سال ۹۴ 

به حاشـــیه رانده شد و به دلیل سوء مدیریت ها در چند سال گذشته وضعیت 

نامناسبی پیدا کرد و طی این سال ها خانواده های کارگران نیشکر هفت تپه با 

مشکلات عدیده اجتماعی و خانوادگی و اقتصادی مواجه شدند. در حالی 

که خصوصی ســـازی شرکت ها باید به اهلش واگذار شود و توسط مسئولان 

امر در این واگذاری ها باید به تخصص و تجربه نیز نگاه شود تا خسارت های 

بی شمار پس از خصوصی سازی در پی نداشته باشد. 

درنهایت پس از کمکش های فراوان و تجمعات بسیار کارگران و هزینه های 

مادی و معنوی کارگران هفت تپه، این شرکت در ۱۸ مهرماه ۱۴۰۰ با مصوبه 

سران قوا به شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی واگذار شد اما روند انتقال 

قطعی مالکیت آن هنوز صورت نگرفته است. 

پس از خلع ید بخش خصوصی، فعالان کارگری پیشنهاد دادند که مدیریت 

هفت تپه نیز به شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی خوزستان واگذار شود. 

این درخواست کارگران در زمان ریاست جمهوری رئیس جمهور فقید مورد 

قبول واقع شد. اما تنها ایراد ماجرا این بود که مدیریت هفت تپه به طور موقت 

به توسعه نیشکر واگذار شده و گفته شد که قرار است برای جلوگیری از تکرار 

تجربه قبلی، کار های حسابرسی و بروکراسی اداری و ارزش واقعی هفت تپه 

تعیین شود. تعیین قیمت و حسابرسی به امور مالی هفت تپه به عهده سازمان 

حسابرســـی و سازمان خصوصی بود و ماجرای واگذاری هفت تپه به توسعه 

نیشکر در آنجا متوقف شد. 

در 26 تیرماه ۱۴۰۱، نماینده مردم شـــوش در مجلس شـــورای اسلامی به 

رســـانه ها خبر داد که واگذاری قطعی مالکیت کشت و صنعت هفت تپه به 

شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی در نشست مشترک سران قوا به میزبانی 

رئیس جمهور تعیین تکلیف شد. این واگذاری طبق طرح پیمان مدیریتی به طور 

موقت و تا زمان حسابرســـی و ارزیابی قیمت و بررسی بدهی های هفت تپه 

به شرکت توسعه نیشـــکر واگذار شد. قرار بر این بود که توسعه نیشکر تنها 

ســـه ماه هفت تپه را مدیریت کند و دولت در این مدت بدهی های هفت تپه 

را حسابرســـی و با کسر بدهی ها، هفت تپه را ارزیابی کند و پس از آن به طور 

قطعی به مالکیت توسعه نیشکر در آید. 

۱۸ اســـفندماه سال ۱۴۰2 در جریان سفر رئیس جمهور به شوش، کارگران 

هفت تپه خواســـتار واگذاری قطعی این شـــرکت به توسعه نیشکر شدند. 

آیت الله رئیسی در این سفر در محل شرکت پاک چوب شوش با تعدادی از 

نمایندگان کارگران شـــرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه دیدار و نسبت 

به دغدغه آن ها برای واگذاری قطعی این شـــرکت به شرکت توسعه نیشکر و 

صنایع جانبی قول پیگیری جدی داد. 

 
ً
پـــس از روی کارآمدن دولت جدید، به دلیل عدم واگذاری قطعی، مجددا

نگرانی کارگران از واگذاری مجدد هفت تپه به بخش خصوصی آغاز شد و در 

 برخی مسئولان از زیان ده بودن هفت تپه سخن گفتند. مدیرعامل 
ً
این بین اخیرا

شرکت کشـــت و صنعت نیشـــکر هفت تپه در گفت وگو با »فرهیختگان« 

شـــائبه های زیان ده بودن هفت تپه را رد کرد و توضیح داد که بدهی های قبلی 

از زمان اسدبیگی، همچنان باقی مانده است و آنچه به عنوان بدهی هفت تپه 

عنوان می شود، بدهی جدید نیست. 

   مدیرعامل شرکت کشـــت و صنعت نیشکر 

هفت تپه: به واگذاری هفت تپه امیدواریم
علیرضا دورباشی زاده، مدیرعامل شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه، در 

 
ً
گفت وگو با »فرهیختگان« درباره روند واگذاری برگزار شده، گفت: »تقریبا

دو هفته پیش واگذاری هفت تپه در هیئت عالی واگذاری مطرح شد. حالا با 

توجه به یک سری نواقصی که در بحث قیمت گذاری و مسائل حقوقی وجود 

داشـــت، تصمیم گرفتند که دوباره این موضوع به دبیرخانه اقتصادی سران 

سه قوه ارجاع شود تا مسائل تعیین تکلیف شوند و سپس بحث واگذاری به 

سهامداران، که همان بانک ملی و صادرات هستند، انجام شود. هفته گذشته 

جلسه ای داشتیم و تلاش کردیم بخشی از این ایرادها را برطرف کنیم. شنبه 

 جلسه ای داریم با سازمان خصوصی سازی و استاندار خوزستان، 
ً
هم مجددا

همچنین رئیس سازمان خصوصی سازی، تا جایی که بتوانیم تلاش می کنیم 

مشـــکلات را کاهش دهیم و پس از آن، موضـــوع را برای تصمیم گیری به 

دبیرخانه اقتصادی سران سه قوه ارسال کنیم تا تصمیم نهایی گرفته شود.« 

دورباشی زاده در پاسخ به خبرنگار »فرهیختگان« مبنی بر اینکه آیا به واگذاری 

هفت تپه امیدوار باشیم یا خیر؟ عنوان کرد: »صددرصد امیدوار باشید.« وی 

ادامه داد: »مسائلی وجود دارد که ما در تلاشیم آن ها را برطرف کنیم تا تبعات 

بعد از واگذاری کمتر باشد و مشکلات حقوقی کمتری منتقل شود. یکی از 

ابهامات وارد شـــده، بحث قیمت گذاری است که نیاز به تصمیم گیری دارد. 

امیدواریم در جلســـه بعدی این موضوع نهایی شود. فکر می کنم با توجه به 

پیش نیاز هایی که تاکنون برطرف کرده ایم، دیگر مشکلی نباشد.«

   باز هم قرار است پای اسدبیگی به هفت تپه باز شود؟ 
براســـاس شنیده های »فرهیختگان«، یکی از نزدیکان مالک سابق هفت تپه 

با یکی از مسئولان دولتی جلسه ای داشته است. طبق شنیده های غیررسمی 

 از سوی مسئولان دولتی، پیشنهاد واگذاری دو شرکت 
ً
»فرهیختگان«، ظاهرا

از شرکت های صنایع جانبی هفت تپه به بخش خصوصی مطرح شده است. 

با توجه به جلســـه مسئولان دولتی با نزدیکان اسدبیگی، به نظر می رسد که 

همچنان سایه اسدبیگی بر سر هفت تپه سنگینی می کند و خصوصی سازی 

به دنبال این است تا با کش دار کردن ماجرای واگذاری، رضایت سهامداران 

جدید را جلب کند. 

احتمالات مطرح شـــدن نام اسدبیگی به عنوان کارفرمای دو شرکت جانبی 

هفت تپه، در حالی است که براساس گفته های سخنگوی قوه قضائیه در 2۱ 

مهرماه ۱۴۰۰: »امید اســـدبیگی، مدیرعامل سابق شرکت کشت و صنعت 

نیشکر هفت تپه، به اتهام مشارکت در اخلال عمده در نظام ارزی و مباشرت 

در قاچاق عمده ارز، به 2۰ سال حبس، جزای نقدی، رد اموال و انفصال از 

خدمات دولتی محکوم شده است.«

این در حالی است که در تمام این مدت تنها خواسته کارگران این بود که اموال 

هفت تپه محفوظ بماند و پس از انجام خلع ید کارفرمای ســـابق، واگذاری 

قطعی به شـــرکت توسعه نیشـــکر و صنایع جانبی انجام شود. اکنون به نظر 

می رســـد که پس از 3 سال، کارگران گوش شان از وعده های داده شده برای 

واگذاری قطعی، پر شده باشد. 

بررسی مصوبه کنکوری شورای عالی انقلاب فرهنگی روز یکشنبه تمام شد. 

آن طور که عبدالحسین خسروپناه، دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت، 

اعضای شورا به حذف تأثیر معدل کنکور در پایه دهم و تأثیر قطعی معدل در پایه 

یازدهم و دوازدهم، رأی مثبت دادند. مجلسی ها اما در جلسه مشترک با شورای 

عالی انقلاب فرهنگی، مخالفت خود را با این مصوبه اعلام کرده بودند  پس از 

تصویب احمد نیاسرپرست  امور اطلاع رسانی دولت  اعلام کرد نظر دولت 

و رئیس جمهور، بر تأثیر »مثبت معدل« در کنکور است. سرپرست سازمان 

سنجش هم به این موضوع اشاره کرد که پیشنهاد سازمان سنجش تأثیر مثبت 

معدل پایه دوازدهم اســـت. در سمت دیگر نیز مجلسی ها و به طور خاص، 

اعضای کمیسیون آموزش مجلس با تأثیر قطعی معدل مخالفند، برخی دیگر 

نیز تصویب این مصوبه را برخلاف وظایف شورا می دانند و اصل مصوبه را 

برخلاف عدالت. با این وجود این انتقادات درحالی مطرح می شود که تا به 

حال پیشنهاد بهتری از جانب مجلسی ها برای بهبود وضعیت عدالت آموزشی 

دانش آموزان کنکوری ارائه نشده است. درمجموع این موارد نشان می دهد، 

برخلاف آنچه تصور می شد، گره مصوبه کنکوری مجلس، هنوز باز نشده و 

رفت و برگشت دولت و شورا در مورد تأثیر قطعی یا مثبت معدل کنکور ادامه دارد. 

   مصوبه ای برای عدالت آموزشی یا بی عدالتی تازه 

برای کنکوری ها؟ 
بهمن ۱۴۰۰ بود که »مصوبه ســـنجش و پذیرش دانشجویان«، در جلسه 

۸55 شورای عالی انقلاب فرهنگی اصلاح شد. برمبنای مصوبه اصلاحی، 

معدل سال های تحصیلی دهم، یازدهم و دوازدهم در کنکور تأثیر قطعی پیدا 

می کردند. اعضای شـــورا البته به این موضوع هم اشاره کردند که تعارضی 

بین مصوبه شورا و تصمیم مجلس در مورد سیاست های سنجش و پذیرش 

وجود ندارد و این دو مصوبه مکمل یکدیگرند. در بخشـــی از مصوبه شورا، 

ازجمله در بند ســـوم آن به این موضوع اشاره شده بود که تأثیر قطعی معدل 

در سال تحصیلی ۱۴۰2-۱۴۰3 در رشته های پرمتقاضی در پایه دوازدهم، 

تأثیر قطعی ۴۰ درصد خواهد داشـــت. تأثیر قطعی معدل با افزایش تعداد 

پایه های تحصیلی روند صعودی پیـــدا می کرد و به این ترتیب تأثیر قطعی 

معدل در ســـال تحصیلی ۱۴۰6-۱۴۰5 پایه های دهم، یازدهم و دوازدهم 

را شـــامل می شد و تأثیر قطعی آن به 6۰ درصد می رسید. خرداد ۱۴۰۱ این 

مصوبه توسط رئیس جمهور برای اجرا ابلاغ شد. تأثیر 6۰ درصدی و قطعی 

معدل اما منتقدانی نیز داشت. نکته ای که منتقدان به آن اشاره می کردند، این 

بود که از آنجا که شـــرایط برگزاری امتحان برای همه مدارس یکسان نیست، 

تأثیر قطعی معدل نه تنها منجر به ایجاد عدالت آموزشـــی نمی شود، بلکه 

بی عدالتی تازه ای را در تراژدی کنکور به وجود می آورد و بار روانی تازه ای به 

دانش آموزان وارد می کند و علاوه بر تحمل فشار، اضطراب و نگرانی آزمون 

کنکور، اضطراب معدل را نیـــز به دانش آموزان اضافه می کند. این موضوع 

در وهلـــه اول اعتراض دانش آموزان کنکوری و خانواده های آنها را به همراه 

داشت. افزایش این نارضایتی ها و اعتراضات باعث شد شورای عالی انقلاب 

 به بررسی تأثیر قطعی معدل در پایه های تحصیلی بپردازد. 
ً
فرهنگی مجددا

   بالاخره گره مصوبه کنکوری شورا باز می شود؟ 

اعضای شـــورای عالی انقلاب فرهنگی در جلسه ۹۱2 شورا، به بازبینی این 

مصوبـــه پرداختند و به حذف تأثیر معدل در پایه دهم و تصویب تأثیر قطعی 

آن در پایه یازدهم و دوازدهم رأی دادند. دبیر شـــورای عالی انقلاب فرهنگی 

در توضیح مصوبه اصلاحی شـــورا اشاره کرد »پیشنهاد هایی از وزارت علوم، 

ســـازمان سنجش و وزارت بهداشت و آموزش وپرورش به شورا داده شد و از 

مجموع این نظرات و دیدگاه های مختلف، ســـه دیدگاه به طور جدی مطرح 

 بیشتر اعضای شورا به حذف تأثیر معدل پایه دهم و تأثیر قطعی 
ً
شـــد.« نهایتا

معدل پایه یازدهم و دوازدهم، رأی دادند. خســـروپناه همچنین به این موضوع 

هم اشاره کرد که کسانی که در این جلسه به حذف معدل رأی ندادند، معتقد 

بودند باید تأثیر معدل هرسه پایه در کنکور باقی بماند. با این حال در شرایطی 

که تصور می شد، رأی شورای عالی قطعی است و اما و اگری درمورد آن وجود 

ندارد، احمدنیا، سرپرست امور اطلاع رسانی شورای اطلاع رسانی دولت، در 

پیامی در شبکه ایکس نوشت: »نظر رئیس جمهور، اعضای دولت عضو شورای 

عالی انقلاب فرهنگی، تأثیر قطعی معدل دوازدهم و تأثیر مثبت معدل یازدهم 

بود.« این درحالی است که خسروپناه به این موضوع اشاره کرد که وزیر علوم 

در جلسه شورا به تصمیم فعلی شورا، رأی مثبت داده است. سازمان سنجش 

 اعلام کرده بود، تأثیر مثبت معدل با 
ً
نیز اعلام کرد پیشنهادش همانطور که قبلا

اولویت پایه دوازدهم است. سرپرست سازمان سنجش در صحبت های خود 

به این موضوع اشاره کرد که از آنجا که نابرابری در نظام آموزشی ما وجود دارد، 

پیشنهاد ما این بود تا زمان برقراری عدالت نسبی در تجهیزات و امکانات نظام 

آموزشـــی، تأثیر معدل مثبت باشد.« سرپرست سازمان سنجش در ادامه هم 

اشاره کرد »تا زمانی که نتوانیم عدالت آموزشی را برای کل دهک ها فراهم کنیم 

و آموزش باکیفیت و برابری را برای همه فراگیران فراهم کنیم، تأثیر قطعی منجر 

به افزایش شـــکاف طبقاتی خواهد شد.« علاوه بر اعضای دولت، نمایندگان 

مجلس نیز مخالفت هایی با این مصوبه کنکوری شورا دارند. اعضای کمیسیون 

آموزش مجلس نیز با تأثیر قطعی معدل مخالفند و علت مخالفت آن ها نیز این 

است که »چون زیرساخت های مدارس در کشور همتراز نیستند و دانش آموزان 

در شرایطی برابر در امتحانات شرکت نمی کنند، تأثیر قطعی معدل نمی تواند 

در راستای افزایش عدالت آموزشی، مؤثر عمل کند و حتی نتیجه معکوس نیز 

به همراه دارد.« آن طور که اعضای کمیســـیون آموزش مجلس بعد از جلسه 

مشترک با اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی بیان کردند، نظر آن ها نیز تأثیر 

مثبت معدل به جای تأثیر قطعی آن اســـت. اختلافات و رفت و برگشت های 

میان مجلس، شورا و دولت، همچنان ادامه دارد و به نظر می رسد گره مصوبه 

کنکوری مجلس هنوز باز نشده است. گرهی که آسیب آن بیش از همه متوجه 

دانش آموزان کنکوری می شود و به اضطراب آن ها اضافه می کند. 

   مصوبه کنکوری شورا به نفع عدالت آموزشی 

برقراری عدالت آموزشی، هدف اصلی شورا از تصویب مصوبه کنکوری شورای 

عالی انقلاب فرهنگی بود. حذف تأثیر معدل پایه دهم نیز با هدف کاهش فشـــار 

روانی دانش آموزان، صورت گرفت. شورای عالی انقلاب فرهنگی در گزارشی به 

بررسی تأثیر اجرای مصوبه در افزایش میزان عدالت آموزشی پرداخت. در بخشی از 

گزارش به این موضوع اشاره شد که افزایش تأثیر قطعی معدل، تأثیری مثبت در عدالت 

آموزشی گذاشته است. برای مثال درحالی که در سال۹۹، ۸6 درصد از قبولی ها در 

رشته دندانپزشکی، پزشکی و داروسازی را سه دهک بالای جامعه)دهک دهم، نهم 

و هشتم( تشکیل می دادند و ۱۴ درصد هم سهم دیگر دهک ها بود، بعد از اجرای این 

مصوبه سهم سه دهک درآمدی در همین سه رشته در سال ۱۴۰2 به 53 درصد کاهش 

پیدا کرد و سهم دیگر دهک های درآمدی به ۴7 درصد افزایش پیدا کرد. در بخش 

دیگری از این گزارش به این موضوع هم اشاره شده که افزایش تأثیر معدل در کنکور، 

میزان استفاده از کتاب های کمک درسی را کاهش داده است. برای مثال درحالی که 

در شهریور ۱۴۰۰ تا شهریور ۱۴۰۱ شمارگان کتاب های کمک درسی منتشرشده به 

رقم ۱2 میلیون و 56۱ هزار و ۹۱2 می رسید، این میزان از شهریور ۱۴۰۱ تا شهریور 

سال بعد، همزمان با اجرای مصوبه شورا به ۱۱ میلیون و 5۱۴ هزار و 2۹2 رسید. 

در نظرسنجی ایسپا نیز در پرسشی که از معلمان و والدین در خصوص تأثیر تغییر 

روش سنجش و ارزشیابی دانش آموزان، در بهبود فرایند آن ها مطرح شده است، 57 

درصد از معلمان پرسش شونده، معتقدند این روش جدید سنجش دانش آموزان ناظر 

به اجرای مصوبه شورا، بهبود پیدا کرده و ۱6 درصد از معلمان نیز معتقدند اجرای 

این مصوبه باعث تنزل کیفیت سنجش و ارزشیابی دانش آموزان مستعد شده است. 

دربارۀپروندهایکههرروزاخبارضدونقیضازآنبهگوشمیرسد

شرطعجیبواگذاریهفتتپه

»فرهیختگان«بررسیمیکند

پایانبازتأثیرمعدلدرکنکور

احمدنادری،عضوکمیسیونآموزشمجلسدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

افزایشتاثیرمعدل،مافیایمعدلرابهمافیاهایکنکوریاضافهمیکند
احمد نادری، عضو کمیســـیون آموزش مجلس، انتقادی به مصوبه 

کنکوری شورای عالی انقلاب فرهنگی دارد. نادری معتقد است مصوبه 

شورای عالی انقلاب فرهنگی، برخلاف مصوبه قانونی مجلس است و 

اساسا تصمیم گیری در شورا در این خصوص را دور زدن مجلس و شأن 

قانون گذاری آن دانست. نادری معتقد است  مصوبه از نظر محتوایی هم 

ایرادهایی دارد. از جمله آنکه علاوه بر مافیای کنکور، مافیای معدل ایجاد 

می کند و طبقات برخوردار سهم بیشتری از این امکان تازه خواهند داشت. در 

ادامه مشروح گفت وگوی »فرهیختگان« با احمد نادری، عضو کمیسیون 

آموزش مجلس را از نظر می گذرانید.

   شورای انقلاب فرهنگی، باید سیاست گذاری 

کند نه قانون گذاری 
احمد نادری، یک ایراد اصلی متوجه مصوبه کنکوری شورای عالی انقلاب 

فرهنگی می داند و آن هم این است که شورا نمی تواند قانون گذاری کند و 

شأن مجلس را زیر سؤال می برد. او در تشریح این نقص قانونی گفت: »بارها 

تأکید کرده ایم که ورود شورای عالی انقلاب فرهنگی به اصلاح کنکور از 

اساس غیرقانونی است. دلیل این امر این است که مجلس شورای اسلامی 

پیش تر قوانین متعددی در این زمینه تصویب کرده اســـت که تاکنون اجرا 

شده اند، البته تا زمانی که به طور غیرقانونی آن را لغو کرده اند و طرح جدید 

جایگزین آن ها شـــده است. بنابراین، وقتی قانون مصوب مجلس وجود 

دارد، شـــورای عالی انقلاب فرهنگی نمی تواند قانون گذاری کند. نقش 

شورای عالی انقلاب فرهنگی سیاســـت گذاری است، نه قانون گذاری. 

در هیچ کجا از اصول قانون اساســـی نیز اختیارات قانون گذاری به شورای 

عالی انقلاب فرهنگی داده نشـــده است. قانون گذاری طبق اصول متعدد 

قانون اساسی در اختیار مجلس شورای اسلامی است. به عبارتی، مجلس 

شورای اسلامی تنها نهادی است که به لحاظ قانونی، حق قانون گذاری دارد. 

بنابراین، مشـــکل شکلی مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی این است 

که وارد حوزه قانون گذاری شده و قوانین مجلس را نسخ کرده است. طبق 

قانون اساسی، هیچ مرجعی جز مجلس شورای اسلامی نمی تواند قوانین 

مصوب مجلس را نقض، اصلاح یا لغو کند.«

   مصوبه کنکوری شورا، مجلس را دور می زند  

 دور زدن مجلس است، موضوعی 
ً
مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی، عملا

که نادری به آن اشـــاره کرد. او این ورود غیرقانونی را ایراد شکلی دیگر مصوبه 

دانست و گفت: »موضوع دیگری که از منظر شکلی باید به آن اشاره کنم، تبدیل 

این رویه به یک روند غیرقانونی است. رؤسای دولت های مختلف، به هر دلیلی، 

در موضوعات مرتبط با مأموریت های شورای عالی انقلاب فرهنگی و شورای 

عالی فضای مجازی، زورشان به مجلس نمی رسد -چه به دلایل سیاسی با آن ها 

فاصله دارند، یا به دلایل کارشناسی نظر دیگری دارند- مجلس را دور می زنند 

و از ظرفیت شورای عالی انقلاب فرهنگی برای پیگیری منویات خود استفاده 

می کنند. این رویه، خلاف اصول دموکراسی است که رئیس قوه مجریه بشود، 

رئیس قوه مقننه. این اتفاقی است که در شورای عالی انقلاب فرهنگی و در مصوبه 

کنکوری رخ داده است. رئیس قوه مجریه به عنوان رئیس شورای عالی انقلاب 

 نقش قانون گذاری را ایفا کرده است. اگر قرار بود چنین شود که 
ً
فرهنگی، عملا

امام خمینی)ره( بر تفکیک قوا تأکید نمی کردند و قانون اساسی نیز این تفکیک 

را مشـــخص نمی کرد. در قانون اساسی تأکید شده است که قوه قانون گذاری 

 در حیطه وظایف مجلس 
ً
باید مستقل از قوه مجریه باشد و قانون گذاری صرفا

شورای اسلامی است. هیچ دموکراسی ای در جهان پیدا نمی شود که رئیس قوه 

مجریه هم زمان نقش رئیس قوه مقننه را ایفا کند، اما در ایران این اتفاق رخ داده 

است و این یک نقص جدی است. البته این مسئله ناشی از برداشت غلط از 

قوانین و شرایط موجود است.«

   مصوبه شورا برخلاف عدالت است  

مصوبه کنکوری برخلاف عدالت اســـت، این ایراد دیگری است که نادری 

بـــه لحاظ محتوایی به مصوبه کنکوری وارد کرد و گفت: »از نظر محتوایی، 

مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی، خلاف عدالت است. با این مصوبه، 

اتفاقی که می افتد یا افتاده است، این است که سیستم آموزشی ما بازتولیدکننده 

نظام طبقاتی خواهد بود. یک دوپارگی طبقاتی و یک شکاف اجتماعی عظیم 

را داریم که در اثر سیاست های نئولیبرال بعد از جنگ در دولت های مختلف 

ایجاد شده است. ادامه این قانون، شکاف طبقاتی و اجتماعی عظیم، در آینده 

توسط نظام آموزشی ما بازتولید خواهد شد. مثل اتفاقی که در ایالات متحده 

آمریکا و کشـــورهای نئولیبرال رخ داده است. اتفاقی که رخ داده این است که 

سیستم نظام آموزشی به سبب آنکه انحصاری ثروتمندان است، طبقه الیت و 

نخبه را برمی کشد و در جایگاه مدیریتی و جایگاه های اداره کشور و حکمرانی 

قرار می گیرد و طبقات محروم از این جایگاه ها بهره ای نخواهند داشت. افتخار 

ما بعد از انقلاب اســـلامی تا ده سال قبل این بود که ما یک سیستم عادلانه 

آموزشی داریم با کنکوری که البته هزاران نقد به آن وارد است و خود من هم 

به آن نقد دارم، هنوز می بینیم که هر سال ورود دانشجویان به دانشگاه 3۰ الی 

۴۰ درصد دانشجویان، از مناطق محروم با این سیستم کنکور پر از ایراد وارد 

دانشگاه ها می شوند. با اجرای این مصوبه و اینکه ما مدارس را به معدل فروشی 

 کان لم یکن خواهد شد و اتفاقی که می افتد این است 
ً
بیندازیم، این طرح اساسا

که فرزندان اغنیا، فرزندان پولدارها، فرزندان مسئولان هستند که می توانند وارد 

دانشگاه ها شوند و درس بخوانند. اتفاقی که می افتد این است که  منِ نوعی  پول 

دارم و فرزندم را به بهترین مدرســـه می فرستم، وقتی در بهترین مدرسه درس 

می خواند، معدلش خوب می شود، وقتی معدلش خوب می شود، می گوید 

چون من پول دارم، آن کنکور نصفه نیمه هر سال دوبار را هم با همین مدل با 

کلاس خصوصی و امثالهم، وارد دانشگاه های خوب ایران می شود. در کنار آن 

قشر عظیمی از بچه های عادی و طبقات محروم، چون پول، رانت و دسترسی 

من مسئول را ندارند، چون نمی توانند مثل من در تهران و مناطق بالای تهران 

زندگی کنند، از این موضوع محرومند. اتفاقی که می افتد این است که فرزندش 

نمی تواند وارد دانشگاه های خوب شود، لذا در قسمت بالایی جامعه، قشر 

الیت و نخبه ای به وجود می آید که از بدنه مردم نیست، از فرزندان و بستگان 

مسئولان است که این ها هم فرزندانشان را با همان مدل به دانشگاه می فرستند. 

این خلاف عدالت است.«

   مافیای معدل، جایگزین مافیای کنکور می شود  

نادری به این موضوع اشـــاره کرد که با اجرای مصوبه شورای عالی، با مافیای 

معدل مواجه خواهیم بود و گفت: »مثل آن داســـتانی که مولا علی بین یک 

مادر و نامادری بر سر یک فرزند حکم کرد که می خواهم بچه را به دو قسمت 

تقسیم کند و مادر واقعی کوتاه آمد، ما هم می گوییم آقایان شورای عالی انقلاب 

فرهنگی، ما مادر واقعی هستیم، کوتاه می آییم، مجلس کوتاه می آید، اما چیزی 

 بچه برای شما، اما این 
ً
که شما تصویب کردید، برخلاف عدالت است. اصلا

بچه ای که شما می خواهید  پرورشش دهید، از اساس ناقص الخلقه است، این 

 هم در شورای عالی انقلاب فرهنگی بعد از کش و 
ً
مشکل جدی است. اخیرا

قوس هـــای فراوان گفتند  تأثیر معدل دهم لغو، تأثیر قطعی یازدهم و دوازدهم 

بماند. اتفاق تازه ای نیفتاده، اغنیا و کسانی که پول دارند، معدل بچه هایشان را 

می خرند و این ها بچه هایشان را به بهترین دانشگاه ها می فرستند، پس ما به جای 

 می گفتند ایران را سراسر 
ً
مافیای کنکور، از این به بعد مافیای معدل را داریم. قبلا

مدرسه کنیم، من می گویم این طرح مدارس را سراسر مافیا می کند. موضوعی 

که اتفاق می افتد، این است.«

   افزایش تأثیر معدل، فشار روحی مضاعف برای 
دانش آموزان دارد  

نادری در مورد اینکه گزینه مطلوب در مقابل این وضعیت چیست هم گفت: »باید 

در این مورد بحث کنیم، تا به نتیجه برسیم.« عضو کمیسیون آموزشی مجلس 

به این موضوع هم اشاره کرد که افزایش تأثیر معدل دانش آموزان را تحت فشار 

 بچه ها تحت فشار قرار می گیرند، 
ً
روحی و استرس قرار می دهد و گفت: »قطعا

این ها می خواستند بچه ها را از کنکور خلاص کنند، کنکور که همچنان هست، 

اما حالا معدل را اضافه کرده اند. توصیه من به شورای عالی انقلاب فرهنگی این 

است که دست از لجاجت بردارید. شما با مجلس لجاجت نمی کنید، با مردم 

لجاجت می کنید، با آینده این بچه ها بازی می کنید، این طرح از اساس اشتباه 

بود و کسانی آن را در دوره ریاست جمهوری نوشتند که هیچ اعتقادی به عدالت 

آموزشی ندارند. توصیه من به دوستان این است که دست از لجاجت بردارند.«
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